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【摘要】 

 

    現代化圖書館的服務方式，隨著社會組織型態與民眾生活日趨多元化而轉型，

在傳統的服務空間以外，增加了社教、休閒或教學性的服務空間與設施，諸如：

展覽室、藝廊、講演空間、餐飲休憩區、書店等附屬空間，使圖書館趨向於複合

式功能發展。 

 

一、圖書館在設置「展覽空間」上存在一些差異性，造成讀者使用上的不同，利 

    用「問卷調查」把所得資料予以分析，以瞭解實質環境狀況和使用的情形及 

    其關係。  

二、圖書館展覽空間設置的不同，影響館方經營管理的方式，透過「問卷調查」 

    讀者對館方經營管理方式的滿意度，再把所得之資料予以分析，以了解現有 

    實質服務成效。  

 

    綜合各間圖書館配置的優、缺點，影響圖書館展覽空間服務成效的「主要因

素」歸納： 

 

1.圖書館「管制點」：公共圖書館無設置「管制點」。大學圖書館都有設置管制 

點，可以把展覽空間配置在管制點外，使用方便性提升，提高讀者使用率。 

2.圖書館展覽空間配置「館內」、「館外」：無論配置為「館內」或「館外」皆 

需以「靜態」展覽為主，故在設計規劃初始需考慮與主要空間區隔配置。 

3.綜合分析展覽空間「出入口」與展覽空間型式關係：展覽空間如規劃為「展覽 

室」的型式，本身擁有一個出入口，可減少「參觀展覽動線」對「圖書館其它 

空間動線」的干擾性。 

4.展覽空間的型式與展覽設施之關係：可以嘗試使用非固著式的展覽櫃或展覽櫥 

搭配展示牆面、組合展覽板，以擺脫缺少變化的情形。如果圖書館規劃初始， 

考慮使用大廳、入口處來做展覽行為，此時就必須在起始規畫設計時仔細設計 

展覽牆、展覽櫃、展覽櫥、展覽台等規劃。 

5.展覽空間「樓層配置」：展覽空間樓層位置如配置於 1樓，可以增色大廳門面， 

方便運送展品，也可以把需要安靜的空間與之錯開配置，使用便利性高。 

6.展覽空間的「出入動線」與圖書館「主要動線」的關係：需要位在民眾使用圖 

書館基本空間的主要動線上。 
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I 
 



 

【Abstracte】 

 

The services of modernized library, make the transition with social organization 
type and pluralism of people's lifes day by day. Increasing socialist education 
movement、leisure or teaching service spaces and facilities besides traditional service 
space. Such as: The exhibition room, gallery, auditorium, lecture space and 
bookstore ,etc. Making the library trend to develop in compounding type function. 

First, there are some difference about the exhibition space in library, cause the 
readers have different ways to use it. Advantage analyzes the obtained material with 
“the questionnaire survey” to know the relation of essence environmental condition 
and usage. 

Second, there are differences in setting up the exhibition space in the libraries , 
affects the way of manage by librarian. By “the questionnaire survey” from the 
satisfaction of readers about the librarians’ management and operation. Analyze the 
obtained material to understand the existing substantive service result. 

Synthesizes disposition superiorly and the shortcoming of each library, affects  
“the primary factor” services of the exhibition space in library inducted by： 

1. “Control post point” of library doesn’t sate. 
2. The exhibition space in library disposes for the space that doesn’t disturb the    

other spaces in the library. 
3. The exhibition space plan to the “exhibition room” should have an passageway,  

then can reduce the disturbance of “the generatrix of the exhibition” rightly to  
“ the other space generatrix in the library ”. 

4. The relations of the exhibition space's patterns and exhibition facilities：Library  
may attempt to use must adheres firmly-like the exhibition cabinet, may gets  
rid of lacks the situation changeless. If it considered that uses the hall, the  
entrance to make the exhibition behavior, it must plan to design carefully  
exhibition walls and the exhibition cabinets to make an overall that matches  
with the hall. 

5. Exhibition space may plan in “first floor” that make people comfortable to use  
it. 

6. The relations between “passageway generatrix” of the exhibition space and  
“main generatrix” of library：it needs position in the main generatrix to use the  
library fundamental space in the library. 
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